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POLITIKAI LAP.
M e g j e l e n i k  h é t f ő  é s  c s ü t ö r t ö k  k i v é t e l é v e l  m i n d e n  n a p

A bajai függetlenségi es 48-as párt hivatalos közlönye.

Szerkesztőség : TársszerVesztő : Laptulajd. és fel. szerkesztő :
!

Fómunkatárs :
Bende Imre-utca 3 szám. W agner Antal Dr. Valentin Emil Dr. N yiraty János

iillöfiíetési árak:
Egész evre 10 kor. Vidékre 16 
kor. Egyes szám ára 4 fillér.

A város se.
Baja, 19(>9. november 6.

A városatyák szép számmal vonulnak 
fel a főlépcsőn. Nagy az érdeklődés a 
mai közgyűlés iránt annyira, hogy meg 
lehet tartani az ingatlan vétel és áten
gedés dolgában az első szavazást. Nem 
kis dolog ez, mert tudni kell, hogy 
ilyen ügyekben a törvényhatósági bi
zottság tagjainak kétharmada szükséges, 
hogy jelen legyen.

Őszi közgyűlésre jöttek össze tegnap 
Baja városatyái. Rövid volt a tárgy- 
sorozat, de nem egy oiyan pont volt 
benne, amely nagy hatással van a vá
ros jövőjére.

Hogy egyebet ne emlitsünk, ott van 
a baja — mélykúti út, a baja — kiskőrösi 
és a baja - dunapataji vasút. Úgy a két 
vasút, mint a müút most már közel van 
a megvalósuláshoz és mindannyi gaz
dasági előnyt és haladást jelent Baja 
város részére.

A szinházkérdés nincsen ugyan meg
oldva, de legalább történt a dologban 
valami. Igaz, hogy még messze vagyunk 
attól, hogy tényleg oda jussunk, hogy 
a színészetnek megfelelő hajlékot bizto
sítsunk, de legalább abba az irányba 
történt némi haladás. Itt kell megemlí
tenünk, hogy a múltkori szinügyi bizott
sági ülésen — úgy látszik — tévesen 
fogták fel Krémer Sándor szinkörépi- 
tésre vonatkozó beadványát. Több bi
zottsági tag — amint ezt a szinügyi 
bizottság jegyzőkönyvéből látjuk — 
az ülésen ezeket mondotta :

Krémer Sándor szabadkai színigaz
gatónak a mai ülésben tárgyalt nyári 
színház felállítása és abban szinielő- 
adások tartása iránti ajánlata elfogadá
sával a város közönségének a színház 
iránti culturális igényei mindaddig, mig 
a város közönsége saját telkén meg
felelő állandó szinházat építhet, ki
elégítést nyernek.
Hát ez a felfogás téves. Úgy látszik, 

Krémer kérvényében nincsen kellőleg 
kifejtve, hogy ő tulajdonképpen mit 
akar és ez , tévesztette meg a szinügyi 
bizottság két—három tagját.

Krémer kölcsöndeszkákból, maximum 
2Ü00 korona költséggel, ideiglenes szin- 
kört állít, arra a hat hétre, amig itt 
Baján működik. Ez ideiglenes megoldás.

Egyébként, amint említettük, a köz
gyűlés határozata mégis haladást jelent.

Ambrozovics Lajos főispán pont három óra
kor nyitja meg a közgyűlést.

A polgármesternek tegnapi lapunkban ismer
tetett jelentését tudomásul vette a közgyűlés.

Fekete Adolf — mint már említettük — 
arról értesítette a város közönségét, hogy a 
baja— kiskőrösi vasút dolgában megegyezés 
jött létre közötte és a dunapataj— bajai vasút 
engedményese, gróf T eleki József között, hogy 
a két vasút együttesen épül meg. Kéri, hogy 
adjon a város közönsége néki meghatalma
zást arra nézve, hogy annak alapján beje
lenthesse ezt a létre jött megegyezést a keres
kedelemügyi miniszternél.

Weisz Nándor gazdaságügyi tanácsnok a 
tanács és állandó választmány nevében java
solja a meghatalmazás megadását.

Dr. Valentin Em il biz. tag úgy véli, hogy 
most még nem kell megadni a felhatalmazást. 
Felszólítandó Fekete Adolf, hogy mutassa 
előbb be a közte és gróf Teleki között létre
jött megegyezésről szóló okiratot.

Weisz Nándor tanácsnok a tanács nevében 
hozzá járul az indítványhoz, s igy a köz
gyűlés egyhangúlag fogadja ezt el.

A színház ügyben elfogadta a közgyűlés a 
tegnapi számunkban ismertetett tanácsi hatá
rozati javaslatot.

A református egyház uj temetőhely kijelö
lését bérte.

A tanács javasolja, hogy a Katonavárosban 
egy 5 holdas terület jelöltessék ki közteme
tőül.

Bajay Péter indítványozza, hogy a Lökért 
mögötti területen is jelöltessék ki egy temető- 
hely, mert Szállásváros és Homokváros 
nagyon is távol esik a Katonavárostól.

Szabó István sürgeti a temető-kérdés ren
dezését.

Weisz Nándor tanácsnok figyelmezteti a 
közgyűlést, hogy a Lökért mögötti hely egy, 
esetleg építendő kaszárnya céljaira van ki
szemelve.

Indítványozza, hogy egyelőre a katonavá
rosi temető-kérdés rendeztessék és később 
az alvégi.

Az indítvány elfogadtunk
Weisz Nándor tanácsnok a közép-dunai 

közúti hid elhelyezése dolgában a tanács 
nevében előterjesztést tesz, hogy a közgyűlés 
terjesszen fel egy feliratot a kereskedelem
ügyi miniszterhez, hogy a közúti hid 
Baján helyeztessék el. Egyben kérje fel a 
közgyűlés Ambrozovics Lajos dr. főispánt, 
Rajk Aladár dr. orsz. képviselőt és Hegedűs 
Aladár dr. kir. tanácsos, polgármestert, hogy 
járjanak el az ügyben a kormánynál.

Ismerteti az előadó u kereskedelmi kormány 
azon leiratát, amelyben tudatja, hogy a hid 
elhelyezésénél figyelemmel lesz Baja város 
gazdasági érdekeire.

Dr. Valentin Em il indítványozza, hogy a 
fölterjesztésen kívül az összes érdekeltek be
vonásával küldöttség menjen a kormányhoz 
a hid Baján való elhelyezése dolgában.

A tanács hozzájárul az indítványhoz és 
igy a tanácsi javaslat Valentin indítványával 
kiegészítve fogadtatik el.

Tudomásul veszik a Mátyás király-tér kö
vezésének és a Bárány istálló helyreállításá
nak árlejtési eredményét.

A város háztartása került aztán napi
rendre.

A tanács előterjeszti a városi költségve
tést, amelyszerint a város jövő évi községi 
pótadója 77 százalék.

Dr. Valentin Emil bírálatot mond a költ
ségvetés felett: Nagyon aggasztónak látja a 
helyzetet és több tételre tesz észrevételt.

Ha az adóból leütött 15 százalék nem 
hárul be tényleg és a hátralékos pótadóból 
nem folyik be több, úgy a költségvetés defi
cittel fog végződni. Pedig sok igény vár 
kielégítésre. Itt van többek között a vízhiány 
megszüntetésének szükséglete, a tűzoltóság 
szervezése, több kulturális igény kielégitése.

Sürgeti, hogy uj jövedelmi forrást keressen 
a város. A költségvetést egyébként elfogadja.

A közgyűlés egyhangúlag elfogadja.
Nemes Romeo városi végrehajtó örökét töl

tötték be ezután.
A kandidáló bizottság első helyen Kiss 

János rendőrségi dijnokot, második helyen 
Farkas Ödönt és harmadik helyen Csépán 
Gézát jelöli.

Megválasztatott Kiss János.
Elhatározza a közgyűlés, hogy megvásárol 

a kórház részére a Csendes-utcában egy 865 
négyszögöles ingatlant és hogy Hirschler V il
mosnak 2 négyszögölet a közterületből át
enged.

Özv. Nemes Rómeóné részére megállapitta- 
tik 360 korona nyugdíj és 140 korona kegy- 
díj. Az árvák részére fejenként a nyugdíjnak 
20— 20 százaléka nevelési pótlékként.

A rendőrfőkapitány azt kéri, hogy s z e re z 
tessék a rendőrségnél még egy dijnoki állás.

A közgyűlés kiküld egy dr. Klénánc György 
t. ügyész, dr. Rajk Aladár és dr. Nyiraty Já
nos bizottsági tagokból álló bizottságot, hogy 
vizsgálják meg, vájjon tényleg annyi munka 
van-e a rendőrségnél, hogy egy munkaerő 
szaporítás szükséges.

Koósz István vendéglős azon kérvényében, 
hogy vasúti kertben vendéglőt építhessen, a 
közgyűlés a tegnap ismertetett javaslatot fo
gadta el.

Ezután letette az újonnan megválasztott 
Kiss János városi végrehajtó a hivatali esküt 
és ezzel a közgyűlés véget ért.
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Heti levél.
A karzat meg a földszint.

— Por. —
Az utcák.

Haja, lí»()H. november (!.

Vallomással kezdem a levelemet. Nem is 
egy, hanem több irányit vallomással. Először 
is kijelentem, hogy nem vagyok városatya. 
Hát kérem, ezt bevallhatom, mert hiszen a ; 
városnak üssze-vissza 75—80 apja van. Ezek
nek is csak felét akceptálták a választók. A t 
másik fele virilis jogon jutott az apasághoz. 
Az első szebb, az utóbbi vagyoni tekintetből 
kellemesebb.

Választott azért nem vagyok, mert se nem 
jelöltek, sem pedig nem választottak meg. 
Virilista meg azért nem vagyok . . . No, de 
erről talán nem is kellene Írnom. Hiszen 
mindenki tudja, hogy 22 korona rendetlenül 
űzetett adó még triplán számítva sem teszi 
meg az embert virilistává. Következésképpen 
a közgyűléseket rendszerint a karzatról kibi- 
celem végig. Lemehetnék a terembe is, ha 
újságíró volnék. De hát kérem az sem va
gyok. Most látom írásomat először nyomta
tásban — ha nem dobják levelemet a papír
kosárba. De ha újságíró volnék, akkor se 
kívánkoznék le a karzatról. Nem szeretek a 
sarokban ülni. Eleget álltam ott diákko
romban.

Bocsánatot kérek kedves Szerkesztő uram, 
ha nagyon eltértem a tárgytól, de rögtön oda
érek ahova jutni akarok.

Hát kérem szeretettel, még csak azt akarom 
elmondani, hogy soha se láttam eddig városi 
költségvetést. Tegnap ezt is megmutatták.

Néztem, lapozgattam, olvasgattam azt a 
nagy füzetet, de bizony nem igen sokat tud
tam belőle kiböngészni.

Már felre akartam lökni, amikor egy enge- 
met érdeklő pontra találtam. Az utcák és 
terek tisztán tartásáról volt szó. Ezt el kell 
olvasnom! Hát kérem itt csodálatos dologra 
akadtam :

A költségvetésben egy nagyon, de nagyon 
csekély összeg van erre a célra beállítva. 
Még kevesebb, mint tavaly.

Kérdést intéztem a városi képviselőhöz, aki 
a közügyekhez szörnyen ért. Az megmagya
rázta nekem a dolgot. Azt mondja, hogy 
ennyit eredményezett a 8 éves átlag. Ebből 
ugyan nem lettem okosabb, mert nem tudom 
sehogyan sem megérteni, hogy mi köze az 
átlagnak a szükséglethez.

Erre aztán a képviselő űr, akit nemrég 
tiszteltek meg a polgárok azzal, hogy a köz
gyűlési terembe küldötték, hogy képviselje 
ott az ő érdekeiket, nagyon komoly előadást 
tartott nekem. Körülbelül ezeket mondotta:

Utcáink tisztasága kétes értékű. Ez tagad- í 
hatlan. A múltban is mindig az volt a panasz, ! 
hogy ritkán tisztogatják még a főbb forgalmi ' 
utakat is. Az utcákat ritkán és rosszul locsol
ják, s igy por lepi el az egész várost. Az i 
utak mocsarasak, a levegő rossz. Es mégis, j 
azt látjuk, hogy a jövő esztendőre még keve

sebb van erre a célra előirányozva, mint volt 
ebben az esztendőben. Indoka ennek az, hogy 
a három évi átlag ezt az összeget eredmé
nyezte. Az ilyen költség mellett nem lehet 
rendszeres köztisztaságról beszélni.

De hát persze, a város pénzügyi helyzete 
bénitulag hat mindenre. Takarékoskodni kell.

Déliât a köztisztaságra mégis többet kell 
adni, mint mi adunk !

A mai rendszer mellett nem lehet többet 
költeni erre a célra. De ezzel nem szabad az 
ügyet elintézettnek venni. Hisz a város lakos
ságúnak az egészségéről van szó ! Keresni 
kell egy másik módot. At kell menni egy más 
rendszerre, amely talán módot nyújt arra, 
bog} intenzivebben gyakorolhatjuk, a köz- 
tisztaságot, anélkül, hogy a varosra újabb 
terheket róna. De igy megállni ennél a rossz
nak bizonyult rendszernél nem szabad. Ez 
több mint hiba. Bűn ez !

Ebből a komoly előadásból megtudtam, 
hogy kevés a város pénze (no, ezt ezelőtt is 
sejtettem,) a köztisztaságra nem lehet többet 
költeni, de a város közegészsegi viszonyai 
megkövetelik, hogy többet adjunk a köztisz
taságra. A mai köztisztasági rendszer nem 
jo, át kell térni egy más rendszerre, amely 
mellett tisztábbak lesznek az utcák, jobb 
lesz a levegő.

Jól van. Ha ez igy áll, hát most már nem 
követelem azt, hogy többet költsenek, ha
nem azt, hogy hozzák ide azt a másik rend
szert.

Vagy bánom is én a rendszert !
Több tisztaságot, jobb levegőt, több locso

lást és kevesebb mocsarat. Ez kell nekem is 
meg minden bajai embernek.

Üdvözli :
Laikus.

Telefonhirek.
Hudnpeitt, 1909. november (».

p o l i t i k a i  h e l y z e t .

A bankett kérdésé.
A politikai világ ma még mindig a 

vasárnap este a Nemzeti kaszinóban 
tartandó bankett körül vitatkozik. Más
részt pedig J u s t h  Gyula vasárnapi 
makói beszámolója ad bő anyagot a 
készülődésre és megbeszélésre.

K o s s u t  h Ferencet ma délelőtt fel
kereste B e r n á t h  Géza és S z e n t -  
i v á n y Árpád Később M é r a y  Lajos 
és gróf B a t t h y á n y  Tivadar keresték 
fel Kossuthot. Batthyány Tivadar azon
ban kijelentette, hogy nem politikai kér
désben tanácskozott, hanem vasúti 
ügyekben járt el.

Justh Gyula képviselőházi elnököt is 
többen keresték fel, hogy megbeszéljék 
vele a holnapi makói beszámolót.

A szabadkai btlnper.
Szürke nap.

Szabadkán ma délelőtt 9 órakor foly
tatták Haverda Mariska bi'inperének a 
tárgyalását. A mai délelőtt csendesen, 
minden szenzáció nélkül folyt le. A tár
gyalás megkezdésekor Vojlha Antal 
több tanú beidézését kérte annak igazo
lására, hogy ő akkor nem lehe
tett a szeged szabadkai vonaton, ami
kor a kalauz mondja. A törvényszék a 
kérelemnek helyt adott. Több tanú arról 
tett vallomást, hogy milyen volt a vi
szony részben Jánossy és Haverda Ma
riska között, részben anya és leánya 
között Vojnics Fábián tanú hallotta, 
amikor Jánossy azt mondotta:

— Agyonlövöm azt a vén bestiát
Ezzel a tárgyalást délutánra halasz

tották.

Roosevelt balesete.
Egy amerikai híradás szerint Roosevel- 

tet, Eszakatnerika volt elnökét súlyosabb 
baleset érte. Egyik verzió szerint az 
őserdőkben vadászott és ott egy rhino- 
cerosz megtámadta, más verzió szerint 
pedig egy benszülött lőtte meg. A Reu 
ter ügynökségnek az esetről nincsen 
tudomása és Rooseveltnek Londonban 
időző felesége sem kapott semmi érte
sítést.

NAPI HÍREK.
Irodalmi estélyek Bacsmegyében. Ady

Endre, a modern költészet egyik legérdekesebb 
mivelője a közel jövőben irodalmi estélyeket 
rendez Bácsmegye több városában.

Uj gőzfürdő és hengermalom Katymá- 
ron. Katymári Első Hengermalom és Gőz
fürdő cim alatt uj vállalat létesült Katymá- 
ron. Az uj cég betéti társaság, melynek egy
forma képviseleti joggal felruházott beltagjai : 
Máyer N. János, Schádt János (Márton fia), 
katymári és Steinhardt Jakab kulai lakosok, 
földbirtokosok. Kültagjai : Schádt János (Já
nos íia), katymári és Krémer János bulkeszi 
lakosok, földbirtokosok, kik a társaság va
gyonához egyenként 30.000 koronával hoz
zájárulnak.

A Bárány udvarán. A Bárány szálloda 
udvarán most egy nagy halom tégla hever. 
Az istállók lebontott boltíveiből szedték ki 
ezt a rengeteg téglát. Már most elképzelhető, 
hogy milyen sok tégla kerülne ki, ha egy
szer lebontanák a Bárány összes bolthajtását. 
Erre azonban egyelőre, jó nehány esztendeig 
nem kerül a sor. Nem is szükséges. Annál 
szükségesebb volna azonban a Báránynak a 
Bende Imre utcai környezetét rendezni. Külö
nösen a kijáratnál oly rossz hepe-hupás a 
a kövezet, hogy este lábtörés veszedelme nél
kül el se lehet igen menni. A gidres-gödrös

BMJ
Az á l l a n d ó a n  melegítő

K Á L Y H Á K
legjobbak és leg
tökéletesebbek.

K e v é s  f ü t o a n y a y ,  nagy  
f  ü t ő k é p e s  ség !

Minden tüzelőanyagra és minden fűtési célra alkalmasak! 
Kapható úgy egyszerű, mint díszesebb kivitelben !
Sddig 500.000 darab van forgalomban. JYtinden ere
deti „JVÍeteor“ kettős csillag védjeggyel van ellátva.

»,
m o t  Óvakodjanak tehát az értéktelen utánzattól !

Eredeti „ M E T E O R "  kályhák Baján csakis:

pü3T* D r e s c h e i *  O f  u ü a  "Wfflk
8ee9« e s k e r té s é b e n  k a p h a t ó k .

IP
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kövezeten meg áll a kifolyó viz és ott bűzlik 
hétröl-hétre hónapról-hónapra állandóan.

M egrend ítő  szerencsétlenség. Kulán a 
kincstár tulajdonát képező Példa-pusztán levő 
rizstelepen több munkás dolgozik. Az ura
dalmi cselédek közül többen két csónakon 
kedden estefelé a Ferenc-csatornán át akartak 
kelni, hogy a másik oldalon levő telepre 
menjenek. Az első csónak cserencsésen át is 
jutott a túlsó partra. A második azonban 
melyben tizennégyen foglaltak helyet, eddig 
ismeretlen okból felfordult. A keletkezett nagy 
fejetlenségben mindenki csak magával törő
dött, A csónakból kifordultak közül ketten, 
névszerint Csornai Jánosné 24 éves és Albert 
Róza 46 éves cselédek a vizbe fúltak. A 
csendőrség megindította vizsgálatot, hogy kit 
terhel a felelőség.

Szem étgyű jtő  ládák. A rendőrség egy
két évvel ezelőtt a köztisztaság érdekében a 
forgalmasabb utcákon szemétgyűjtő ládákat 
helyezett el oly célból, hogy a papír hulla
dékokat oda dobják. A közönség azonban 
másra használta ezeket. Házi szemetet, kony
hai hulladékot és elhullott állatokat dugott a 
ládákba. A rendőrség egyszer csak azt vette 
észre, hogy ezek a ládák rémes bűzt terjesz
tenek. Ezért most eltávolították a nyilvános 
helyekről a ládákat.

Ep ilep sz iában  (nehézkor) szenvedő bete
gek nagy érdeke fűződik azon nevezetes ese
ményhez, hogy a lezajlott nemzetközi orvosi 
kongresszus az Epilepszia gyógyítására nem
zetközi Ligát alkotott, melynek középpontja 
Budapest. A betegeket azonban az érdekel
heti legjobban, hogy az a gyógymód jelenti 
a legnagyobb haladást, melyet dr. Szabó B. 
Sándor, Budapest, Nagy korona-utca 18. hono
sított meg, s mely gyógymód minden beteg
nek rendelkezésére áll, ha e kiváló specialista 
orvoshoz fordul.

A z  e lv a lt  házaspár. Benczák Kálmán 
bajai cipészmester gyakran elverte a feleségét, 
aki emiatt elvált az urától és a közös disznó
ólát magával vive, külön ment lakni. A vá
lásba a cipészmester lassanként beletörődött, 
csak a disznóól tetejét követelte vissza mint 
jogos tulajdonát. Az asszony azonban nem 
adta vissza a tetőt. A férj erre Kirsanovics 
Kálmán nevű inasával, amidőn elment a fele
sége hazulról, lebontotta a tetőt. Közben az 
asszony hazajött és meg akarta akadályozni 
a vandalizmust. Benczák Kálmán azonban 
csak úgy szóbelileg fölhatalmazta inasát, hogy 
a volt majszternét pofozza tel, mert ha saját 
maga látná azt el, a régi megszokott verés 
talán még visszacsábítaná hozzá. Az inas 
szót fogadott és a mester útmutatása szerint 
pofon ütötte az asszonyt. Benczák Kálmánná 
az ura és az inas ellen a bíróságnál tett
panaszt.

*

É rzékeny  k ibékü lés. A bajai járásbíró
ságnál jegyezte föl ma délelőtt tudósítónk 
az alábbi apróságot:

A járásbíróság előtt megjelenik az alperes 
és felperes. Jo barátok voltak, de valamin 
nagyon összezördültek és a civakodás hevé
ben jól ellátták egymást mindenféle titulusok
kal. A bíróság folyosóján találkoznak.

— No látod, te majom! — igy szól a vád
lott a panaszoshoz — panaszra szaladsz a 
bírósághoz ! Szegyeid magad, te viziló ! Hát 
mar a jó barátaiddal is igy bánsz, te címeres 
állat! Kötnének fel! Megérdemelnéd.

A panaszos szólni akar, de nyílik a biro 
ajtaja és a pörösködők belépnek.

—- Fentartja a vádat? — kérdi a biró a 
panaszost.

— Tekintetes járásbíróság! — szól erre a 
panaszos — a vádlott, akihez tizenkét évi 
barátság köt, néhány perccel előbb egy-két 
jó  szóval megengesztelt, tehát a panaszt vissza
vonom.

T á v ird a h iv a ta l Doroszlón. A Doroszlón 
ujonan létesitett táviróhivatalt a napokban 
adták át a forgalomnak.

Rum és likőrök készítése házilag. 100 — 
I 200 percent megtakarítás. 50 fillér egy 

adag legfinomabb rum-kivonat, vagy 
likőr-kivonat bármelyike. Használati uta
sítások és prospektusok ingyen bárki
nek díjtalanul rendelkezésére állanak- 
Kapható egyedül Gyarmati Emil gyógy, 
szertárában Baján.

A M

Segédszerkesztő :

F O D O R  K Á R O L Y .
Kiadóhivatal

W A G N E R  A N T A L
Icóuyvkorotíkedófiótwn

Szerkesztőség telefon zárna : 101. 
Kiadóhivatal telefon száma: 06.

H atáridő üzlet

Búza okt.-ra 
Rozs »
Zab »
Kukorica »

baja, 1909 nov. <>
15 K 87 
9 K 65 
7 » 49 
7 » 62

14 K 05 
10 K 21

6 v 80
Az árak 50 kg-kén: értendők.

keres

Iíj. Wagner Antal
könyvkereskedése Baján.

Első rendű kor.

Porosz szalon koszén 4*
Első rendű

Bécsi gázgyári diókoksz 460o  o j
Első rendű

Porosz gázgyári koksz 4*60
BRIKETT

egy kilós nagyságban 3 kor.

Viszonteladóknak 
10% engedmény.
10 mm. vételénél 
házhoz szállítva.

£ittauer jYCiháhj
BAJA,

Szt-Antal-u 22.

mm m  m w

Szabott árak. ‘‘•(g £

ba
(fi

Iílegáns URAK és HÖLGYEK 
ma már kizárólag

Kobrak-cipöt
•o
73
>  • r»4

hordanak,

amelyben a jái^ bizton ég ̂ éqijelmeg.
Kapható :

Ü f l Z f l R  S f l |V I Ü E ü
lát- és kö tszerészné l

03
N
ow
5».*-!
Ifi

B A J A .

2W* E legáns fazon.

jég kapható
kilónként 3 k r a jc á r é r t

Preimayer Pál
kaszinó-vendéglősnél.

MEGJELENT MÁR

Kincses Kalendárium
1910. évre.

Á  r a 2 k o r o n a.
Kapható: 1FJ. WAGNER ANTAL
: : könyvkereskedésében Baján.

HASZNÁLJON

HABILLA
glicerin crème toilette papirt!

Kgy jókarban levő szép

gyermefifioesi
I • «

! eladó. Cim a kiadóhivatalban.I

Savmentes, igen simulékong, 
p ó t o l h a t a t l a n  p a p i r o s  
arangeres betegség esetén.

Ara csomagonként (1000 lap)

2 korona.

Kapható :

Ifj. W agner Antal
könyv- és papirkereskedésében

Baján.



A

szőlővesszőről és borról nagy képes ar- ■>
jegyzékemet

I N G Y E N  • «  I
és bérmentve küldöm meg, a ki cimét ^ 
tudatja. Ezen könyvet még az is kérje, # 
a ki rendelni nem akar, mert ebből meg- * 
tanulhatja a szólötelepitest s emellett sok ■ £ 
szőlőkép van benne. Szőlőoltványokból ^ 
és más egyéb európai és ameri ka sima T 
és gvökeres vesszőkből, a világhírű # 
Deiawarebol állandóan több millió készlet * 
eladó, olcso ár mellett. Több ezer elis- *: 
mero-level. közte több hercegi és gróli Á

uradalomtól. *
Cím : Sziics Sándor fia, szölőtelepe, *

Bihardiószeg. S

tégla (fa- é$ körkemence égeté̂ ii)
Cserép, kizárólag csak fával égetve 
Egyszerű cementlapok ( G-mként 
Mintázott „ ( 2 k-tól felfelé
Fayence lapok 
Márvány mozaik lapok

D a ra b o s  m é sz.
Portland és Román cement
Mükö lépcsők, vályúk és kutmedencék.

Telefon sz. I I I .  '•UB Telefon 111.87.

Minden hölgynek kétségtelenül legfőbb vágya, hogy 
mentői szebb legyen s hogy e célját elérhesse, meg
ragad minden alkalmat és a lrgképtelenebb dolgokkal 
kenegeti arcát — A legtöbb esetben saját kárára 
trs-i ezt, mert nemcsak, hogy szép nem lesz, hanem 
ellenkezőleg sok esetben tönkre teszi arcbőrét úgy, 
hogy hosszú idő, gond >s ápolás kell ahhoz, hogy 
ismét helyrehozza

Az a világon egyedülálló siker, melyet Gutoii 
Földes Kelemen aradi gyógyszerész Margit-Créme- 
jével elért (különösen Francia- és Németországban) 
sok embert arra hirt. hogv ezt a világhírű, ártalm at
lan és az arc minden tisztátlansága (szeplő, mái folt, 
kiütések stb ) ellen páratlan és csodálatosan ható 
szert utánozzák. Természetes hogy ez senkinek sem 
sikerül, mert a Margit-Ctéme készítésének titkát 
senki más nem ismeri, mint a feltaláló és készítő s 
éppen azért, mert a titkot soha senkire nem hizta, 
hanem minden egyes készítményt maga állít elő, a 
Margit-Créme mindig- egyforma, annak kidolgozása a 
leggondosabb, tehát hatása is rögtöni <‘s biztos. Óva
kodjunk tehát ai ' unkát mindenfélével kenegetni és 
használjunk oly szert, melyet angol, amerikai és 
francia hírneves orvosok is ajánlanak, mint egyedüli 
biztos és ártalmatlan szert az arc szépítésére és a 
szépség megőrzésére. Ez a világhírű szépitőszer a 
Földes-féle Margit-Créme, mely már 4 - fi napi hasz
nálat után teljesen átalakítja az arc, bőrét, eltünteti 
a 8zeplöket, májfoltokat, kiütéseket, borátkát, mi
tesszert, arc- és kézvörösséget. Az arc ideális, szép, 
üde és ifjú lesz. s amellett a Margit-Créme teljesen 
ártalmatlan.

Ara: Kis tégely I korona, nagy tégely 2 korona, 
Margit-szappan 70 fillér es Margit-pouder (fehér 
rózsa és créme színben) I K 20 fillér. Ezen szerek 
mindegyike külön is használható. A Földes-féle 
Margit-Créme kapható a világ minden nagyobb 
gyógyszertárában, ahol pedig raktáron nem volna, 
tessék egyenesen a készítőnek igy címezve írni :
Földes Kelemen gyógyszerész, Arad.

Kapható :

B aján: Dr. M akray László
gyógyszertárában.

Borszem Jankó naptára 19 10-re . .
Egressy Ákos : Petőfi Sándor életéből
Farkas Ernőd : Petőfi élete . . . .
Goethe: Torquato Tasso. Fordította 

Csengeri J á n o s .......................
Halász Aladár dr. : A munkásbeteg- 

segélyzés és balesetbiztosítás 
kézikönyve.................................

Kenedi Géza : Szociológiai nyomozá
sok. Két kötet..............................

Palágyi Menyhért : Petőfi . . . .
Sebök Zsigmond : Bajcsányi de kadem 

és egyéb elbeszélések . . .
Somogyi Gyula dr. : Petőfi Sándor 

k ö l té s z e te .................................
Szemészet kézikönyve I. Szerkesztette 

Groósz Emil és Hoór Károly .

B flJA p
van.

KaphatókRemek hang ! 
O l c s ó  á r a k ! ]. jvagner jtmai

zenemű- és papirkereskedésében
BAJÁN.

VCtXjZĴZXrX-

A Belvárosban, annak kellő közepén 
levő, 3 utcai, 2 udvari szobából,
3 konyhából. 2 éléskamrából, pin
céből, istállóból és 3 félszerböl álló 
lakóház kedvező fizetési feltételek

mellett e l a d ó .
Bővebb felvilágosítást nyújt :

Dr. L e m  b e r b e r  Ármin ügyvédi iro
dája Baja, Haynald-utca.

elfogadható áron eJadó

A cég régi zongorákat a legmagasabb 
árakon vásárol, illetőleg cserél be. . .

' v , ( v V
-  j i

i .  ■  '  Á4 • •  •  • •  •  1
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